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پوتینبارئیسیدرترکمنستاندیدارمیکند
کرملین اعلام کرد : ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه روز چهارشنبه 
در جریان سفر به عشق آباد با ابراهیم رئیسی دیدار خواهد کرد.به گزارش 
اقتصادسرآمد از رویترز پوتین اولین سفر شــناخته شده خود را به خارج 
از کشــور از زمان آغاز آنچه که مســکو عملیات نظامی ویژه در اوکراین 
می نامد، انجام می دهد. انتظار مــی رود که با امامعلی رحمان رئیس جمهور 
تاجیکستان در دوشنبه دیدار کند.کرملین همچنین اعلام کرد که پوتین امروز 
چهارشنبه  در جریان سفر به عشق آباد پایتخت ترکمنستان با ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور کشورمان دیدار خواهد کرد.دیمیتری پسکوف، سخنگوی 
کرملین در گفت وگو با خبرنگاران در یک کنفرانس خبری گفت که پوتین 

عصر چهارشنبه به مسکو بازخواهد گشت.

علتاکثرسوانحریلیخطایانسانیاست
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: علت اکثر سوانح اخیر خطاهای انسانی 
بوده که یا در پی ضعف آموزش یا به علت عدم نظارت بر عملکردها اتفاق 
افتاده است.به گزارش اقتصادســرآمد، محمدباقر قالیباف در صحن علنی 
مجلس در رابطه با گزارش کمیسیون عمران در خصوص سانحه ریلی قطار 
مسافری مشهد-یزد گفت: در ابتدا لازم می دانم به ۱۴ خانواده محترمی که 
در این حادثه عزیزان خود را از دست داده اند تسلیت بگویم و همچنین برای 
۸۰ نفر از کسانی که طی این حادثه مجروح شده اند، آرزوی سلامتی دارم.

وی تصریح کرد: کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی به دقت و به موقع 
به موضوع مذکور ورود کرد و گزارش خود را در این باره تنظیم کرد که از 
جهت زمان و کیفیت مناسب تر از همیشه انجام شده بود. با توجه به گزارش 
این کمیســیون، یکی از نکاتی که وزارت راه و شهرسازی باید به آن توجه 
کند، تجدیدنظر در ساختارهای نظارتی خود است.رئیس مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: دوستان اشاره کرند که تعارض منافع در حوزه مدیریتی 
در این مجموعه وجود دارد.قالیباف عنوان کرد: می خواهم در رابطه با بحث 
عقد قراردادهایی که در حوزه تعمیر و نگهداری بسته می شود، صحبت کنم 
و این قراردادها بر اساس نظام فنی و اجرایی کشور نیستند یا اشکالاتی در 
آنها وجود دارد. پیگیری این موضوع نیز بسیار ضروری است و باید مورد 
توجه جدی قرار بگیرد.وی با تأکید بر ضرورت بحث آموزش در این حوزه 
بیان کرد: آموزش در حوزه مربوط به راه آهن و کارهای ریلی نیازمند استمرار 
و نظارت بر اجرای وظایف پس از آموزش اســت.رئیس مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: علت اکثر سوانح اخیر خطاهای انسانی است که یا در پی 
ضعف آموزش بوده یا به علت عدم نظارت بر عملکردها اتفاق افتاده است.
قالیباف با اشــاره به اینکه مدیریت در این حوزه یک کار کاملًا تخصصی 

است، اظهارداشت: در این حوزه مدیریت ها باید حتماً تخصصی باشد..

فیلترینگاینستاگراموواتساپشایعهاست
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در واکنش به طرح برخی اخبار در فضای 
مجازی در خصوص فیلتر اینستاگرام و واتساپ گفت: این موضوع تنها یک 
شایعه است و هیچ تصمیمی در هیچ بخشی از کشور در این مورد اتخاذ نشده 
است.به گزارش اقتصادسرآمد، عیسی زارع پور در گفت وگویی در واکنش 
به انتشار اخباری در فضای مجازی در خصوص فیلتر زودهنگام اینستاگرام و 
واتساپ گفت: این موضوع تنها یک شایعه است، فیلترینگ در اختیار وزارت 
ارتباطات نیست، اما هیچ تصمیمی در هیچ بخشــی از کشور در این مورد 
اتخاذ نشده است.وی تاکید کرد: اطلاع ندارم، چرا این مباحث و شایعات 
در کشور مطرح می شــود زیرا تنها نگرانی مردم را در پی دارد.  زارع پور 
همچنین در پاسخ به سوالی پیرامون نگرانی ایثارگران شرکت مخابرات برای 
بحث اجرای قانون تبدیل وضعیت اظهار کرد: تصمیم گیری در این حوزه 
با وزارت ارتباطات نیســت زیرا تنها ۲۰ درصد سهام شرکت مخابرات در 
اختیار این وزارتخانه قرار دارد و بنابراین تصمیم گیر اصلی، سهامدار عمده 
آن است.  ما موافقت کرده ایم تا براساس همان سهام ۲۰ درصدی دولت و 
اختیار یک نفر از پنج نفر هیات مدیره شــرکت مخابرات،  پای کار آمده و 
هرچه سریعتر قانون تبدیل وضعیت ایثارگران در این مجموعه اجرایی شود.

بامفسداناقتصادیبااشدمجازاتبرخوردشود
نماینده مردم دماوند در مجلس شــورای اسلامی گفت: با برخورد قاطعانه 
با ســارقان موافقیم اما در کنار این برخورد قاطع آیــا بهتر نبود با صاحب 
منصبانی که مفسد اقتصادی بودند با اشد مجازات برخورد شود؟به گزارش 
اقتصادسرآمد، سیداحمد رســولی نژاد در نطق میان دستور خود در جلسه 
علنی مجلس شــورای اســلامی گفت: دو روز قبل در خصوص وضعیت 
مدیریت ضعیف و ناکارآمد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به رئیس 
جمهور و وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشــکی تذکر دادم، چراکه ما 
نماینده دولت نیستیم ما پشــتیبان منافع مردم هســتیم. منافع ملی و مردم 
خط قرمز ماســت لذا منتظر اقدام عاجل و قاطــع رئیس جمهوری و وزیر 
بهداشت در این خصوص هســتیم و در غیر این صورت به سایر وظایف 
قانونی خود من جمله اســتیضاح وزیر بهداشت عمل می کنم.وی با اشاره 
به سرقت چند هفته قبل از یکی از شــعب بانک ملی تهران و سخنان امام 
جمعه موقت تهران در این رابطه خاطرنشان کرد: ما با امام جمعه محترم در 
برخورد قاطعانه با سارقان موافقیم اما در کنار این برخورد قاطع بهتر نبود با 
آن دسته از صاحب منصبان که فرقی نمی کند وزیر، نماینده، قاضی، برادر 
رئیس جمهور، برادر معاون اول رئیــس جمهور، معاون وزیر، دختر وزیر، 
مدیرعامل شرکت دولتی و... که مفسد اقتصادی بودند و به بیت المال خیانت 
کردند و به قول خودشان سهم خود را از سفره انقلاب و نظام برداشتند هر 
چند که تعدادشان اندک است، با اشد مجازات برخورد شود؟نماینده مردم 
دماوند افزود: گرچه بهتر بود در دید عموم گردنشان زده می شد اما حداقل 
در یکی از میادین این دست هایی که به سوی بیت المال دراز شد قطع می 

شد، بلکه تاثیرگذارتر بود. 

غیبتسربازیمانعپذیرشقبولشدگانآزمون
سراسریدردانشگاههااست

رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: مشــمولانی کــه در کنکور 
سراسری شرکت کرده اند، توجه داشته باشند، غیبت سربازی مانع پذیرش 
قبول شدگان آزمون سراسری در دانشگاه ها و موسسات آموزشی است.به 
گزارش اقتصادسرآمد، ســردار تقی مهری افزود: با توجه به در پیش بودن 
کنکور سراســری ســال ۱۴۰۱ ضروری است مشــمولانی که در کنکور 
سراسری شــرکت کرده اند، توجه ویژه به مقررات خدمت وظیفه عمومی 
داشته باشند. غیبت سربازی مانع پذیرش قبول شدگان آزمون سراسری در 
دانشگاه ها و موسسات آموزشی است.وی ادامه داد: شرکت مشمولان در 
آزمون های سراسری دانشگاه ها و موسسات آموزشی دلیل بر مجوز ادامه 
تحصیل نیست و مشــمولان غایب حتی در صورت قبولی، مجاز به ثبت 
نام نبوده و مورد پذیرش قرار نمی گیرند.مهری اظهارداشــت: مشــمولان 
مقاطع تحصیلی دانشــگاهی و دوره متوسطه که در ســال مشمولیت و در 
خرداد، تیر و شهریور ســال ۱۴۰۰ فارغ التحصیل شده اند تا پایان شهریور 
سال ۱۴۰۱ مهلت معرفی دارند.رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا اضافه 
کرد: این تسهیلات فقط شامل مشــمولانی می شود که در  سال مشمولیت 
)سال تولد +۱۸( فارغ التحصیل شــده اند.وی اظهار داشت: مشمولانی که 
قبل از سن مشمولیت و در سن ۱۷ سالگی )ســال تولد+۱۷( یا قبل از آن 
در مقطع دیپلم یا پیش دانشگاهی فارغ التحصیل می شوند براساس قانون 
خدمت وظیفه عمومی پس از رســیدن به ۱۸ ســالگی تمام، ۶ ماه مهلت 
معرفی دارند.مهری افزود: مشــمولان باید قبل از اتمــام مهلت معرفی از 
طریق دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+۱۰( برای ثبت درخواست 
خود اقدام کنند.رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: امکان تحصیل 
همزمان با خدمت ســربازی وجود ندارد و ســربازان وظیفه غیرغایب در 
صورت قبولی و احــراز شــرایط لازم می توانند برای ادامــه تحصیل در 
 مقاطع تحصیلی کارشناســی و بالاتر از خدمت ترخیص و در دانشــگاه

 ثبت نام کنند.

دواصلبنیادیتولیدملی
ادامه از صفحه اول

 اما آنچه که می تواند این سیاست ) ریاضت کشی اقتصادی ( را 
کارآمد و رهایی بخش سازد، همراه ساختن آن با مساله تولید ملی 
است.باید ریاضت کشی اقتصادی به تولید ثروت منتهی شود تا 
وجه نتیجه بخش بودن آن معلوم شود. لازمه این امر هم در افزایش 
اشتغال و کار  است. چون تولید با کار عینیت پیدا می کند. پس » 
اشتغال آفرینی « ضرورت تولید ملی است. به همین خاطر، مقام 
معظم رهبری در نام گذاری سال، اصل اشتغال آفرینی را با مساله 
تولید ملی همراه ساخت. لکن به نظر می رسد که در اینجا مشکله 
ای وجود دارد که می بایســت برای رفع آن، اصل دیگری را نیز 
در شعار سال اضافه کرد و آن عبارت از اصل دانش بنیان سازی 
تولید ملی یا امر اشتغال است.3. کار و تلاش همزاد با انسان است. 
چون خاصیت بهروری از حیات زمینی در کســب و کار است. 
انسان برای ادامه حیات خود می بایســت که کار کند و زحمت 
بکشــد. بدون کار نمی توان از مواهب زمین بهره مند شد. لکن 
بهره مندی شدت و ضعف دارد. کیفیت کار و تلاش در کاستن یا 
افزایش بهره مندی نقش اساسی دارد. مهم ترین عامل در ارتقای 
کیفیت کار و کوشش همانا دانش و تجربه است. اشتغال به نحو 
عقلانی است که این امکان را به آدمی می دهد که از مواهب زمینی 
بیشترین بهره وری را کســب کند. اهمیت این موضوع وقتی دو 
صد چندان می شود که مســاله بهره وری در مقیاس ملی طرح 
شود. انسان ممکن است در زندگی شخصی با کمترین سطح از 
دانش، گذران عمر کند ولی برای اداره جامعه چنین چیزی ممکن 
نیست. جامعه نمی تواند بدون برخورداری از دانش های لازمه 
از مواهب طبیعی بهره مطلوب را ببرد. مرز میان جامعه رشد یافته 
و توسعه نیافته در همین ابتنان حیات اجتماعی بر دانش و تجربه 
است. ولی فقیه با عنایت به همین حقیقت مسلم است که در مساله 
تولید ملی، امر دانش بنیان را با اصل اشتغال آفرینی همراه ساخته 
است.از دیدگاه ایشان، اشکال اساسی کسب و کار در ایران کاهش 
بهره برداری است. مملکت به آن میزان که در راه تولید تلاش می 
کند، بهره مند نیست. تراز تولید و بهره مندی منفی است. ولی فقیه 
علت عمده این مســاله را در عدم ابتنان اشتغال آفرینی به دانش 
بنیان بودن می داند. باید تولید را دانش بنیان ساخت تا تراز بهره 
مندی افزایش یابد: » در واقــع دانش بنیان کردن تولید، بهره وری 
فعّالیتّهای اقتصادی را ارتقاء میدهد؛ این امر مهمّی اســت، یک 
نقطه ی حسّاس و اساسی ای است. همان طور که قبلًا اشاره شد، 
یکی از مشکلات کشور کاهش بهره وری است؛ یعنی به تناسب 
آن مقداری که هزینه مصرف میکنیم، از این هزینه مان بهره برداری 
نمیکنیم؛ در بخشــهای مختلف همین جور است؛ بهره وری در 
کشور کم است « ) بیانات: ۱/۱/ ۱۴۰۱ (.ایشان در تبیین این مساله 
به وضعیت کشــاورزی مثال می زنند. ابتنان کشاورزی در سطح 
ملی بر دانش بنیان بودن ) اصلاح بذر، آبیاری نوین و بهره برداری 
از آب و خاک و مانند آن ( سطح بهره وری کشاورزی را بالا می 
برد. نتیجه این افزایش بهره وری، دو امر اساسی است؛ یکی امنیت 
غذایی و دیگری افزایش درآمد کشــاورزان یا همان ثروت ملی. 
لکن مشکله امروز کشاورزی مملکت در عدم ابتنان آن به دانش 
بنیان اســت: » من اگر بخواهم از باب نمونه مثال بزنم، مسئله ی 
کشاورزی را مثال میزنم که متأسّفانه بخش کشاورزی از عرصه ی 
دانش بنیان یک مقداری دورتر از بخشهای صنعت و خدمات و 
مانند اینها است. اگر ما در کشاورزی، شــرکتهای دانش بنیان را 
افزایش بدهیم و دانش را در مسئله ی کشاورزی به کارگیری کنیم، 
... میتوانیم حدّاکثر استفاده را بکنیم، بهره وری مان را افزایش بدهیم 
و اینها را اصلاح کنیم « ) همان (.۴. نگاه مقام معظم رهبری به امر 
دانش بنیان ســازی کردن تولید فراگیر است. از منظر ایشان هیچ 
عرصه ای نیســت که نتوان یا نیاز به دانش بنیان سازی آن نباشد. 
می بایست همه عرصه های تولید مبتنی بر دانش و تجربه علمی 
باشد حتی در انتخاب نوع کار تولیدی هم باید بر پایه دانش بنیان 
عمل شــود. به عبارت دیگر، باید در انتخاب کار تولیدی به نحو 
عقلانی رفتار کرد: » »اقتصــاد دانش بنیان« یعنی چه؟ یعنی اینکه 
دانش و فناّوری پیشــرفته نقش آفرینیِ فراوان و کاملی داشــته 
باشــد در همه ی عرصه های تولید.»همه ی عرصه های تولید« که 
عرض میکنیم، یعنی حتیّ انتخاب آن کار تولیدی؛ چون لزومی 
ندارد که انســان همه ی کارهای تولیدی را انجام بدهد. انتخاب 
آن کار تولیدی هم ]باید[ برخاســته ی از نگاه دانشی و بینشی و 
علمی باشــد؛ این معنای اقتصاد دانش بنیان است که در همه ی 
عرصه های اقتصاد دخالت داشته باشد « ) همان (.5. ولی فقیه از 
موضع حکمرانی دینی هم مشکله تولید و هم راه حل برون رفت 
از آن را بیان کردند. ایشان در این تبیین جهادی خود برای دولت 
و سایر نهادها حاکمیتی ماموریت های مهمی را تعریف کردند. 
شاید بتوان گفت که مهم ترین این ماموریت ها مربوط به دانشگاه 
ها می شود. زیرا دانشگاه متولی پردازش و ترویج دانش بنیان ها 
است. در این راستا، به نظر می رسد مهم ترین ماموریت دانشگاه 
ها عبارت از جهاد تبیین دانش بنیان است. یعنی همان بحث های 
فنیّ که ولی فقیه طرح آنها را به اهل تخصص واگذار کرده است. 
ایشان در این سخنرانی وجه حکمرانی دانش بنیان سازی تولید را 
به خوبی توضیح داده است. لکن توضیح جهات فنیّ آن بر عهده 
دانشگاه ها است تا معلوم کنند که از جهات فنیّ و عملی، دانش 
بنیان سازی تولید ملی چیست و چگونه تحقق می یابد.این وظیفه 
مهمی است که رهبری از مسئولان و دانشــگاهیان مطالبه کرده 
است: » خب در باب دانش بنیان کردن تولید بحثهای فنیّ ای وجود 
دارد که بنده اهل تخصّص آن هم نیســتم، البتهّ اطّلاعاتی هست 
لکن لزومی ندارد آنها را در این جمع مردمی مطرح بکنم؛ اینها را 
مسئولان کشور، متخصّصان این کا ر بایستی در جمعهای مرتبط 
با این مسئله مطرح کنند، دنبال گیری کنند تا ان شاءالله این قضیهّ به 
شکل خوبی حل بشود « ) بیانات: ۱/ ۱/ ۱۴۰۱ (.۶. بدین ترتیب، 
ولی فقیه مساله رشد و ترقی کشور را بر پایه عقلانیت دینی طرح 
کرده است. اگرچه این نگاه در اثر تجربه حکمرانی دینی عینیت 
پیدا کرده است؛ لکن ذهنیت آن به مباحث فقهی امامیه باز می گردد. 
شاید بتوان گفت که از مهم ترین شخصیت های فقهی شیعی که 
در بسط و شــکوفایی ان نقش داشته اســت، همانا مرحوم شیخ 
مرتضی انصاری ) ۱۲۱۴- ۱۲۸۱ ق ( است. او بود که با نگارش 
کتاب گرانسنگ المکاســب، توجه فقیهان امامیه را به موضوع 
اقتصاد جلب کرد. این التفات فقهی به امر کســب و کار، چهل و 
اندی سال پیش از نهضت مشروطه رخ داده است. لکن متاسفانه با 
مسلط شدن مشروطه چی های غربزده بر امور مملکت و برآمدن 
دیکتاتوری غربگرا، چنین التفات نو ظهوری با انســداد سیاسی 
مواجه شد و عینیت آن به تاخیر افتاد. بطور قطع، اگر فقه امامیه در 
آستانه قرن چهاردهم با انسداد سیاسی روبرو نمی گشت؛ مملکت 
با اینگونه چالش های اقتصادی در گیر نمی شد. امید است که در 
آستانه ورود به قرن پانزدهم با تکیه بر نظام سیاسی ولایت فقیه، 
فقه مکاسبی امامیه عینیت خود را باز یابد و همراه با رشد و ترقی 

مملکت، بالنده شود. انشاء الله
*عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی 

اقتصاد جامعه

طرحکمیسیونقضاییبرایجریمهساختوسازهایغیرقانونی
نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس گفت: امروز در کمیسیون قضایی کلیات طرحی به تصویب رسید که در آن برای کسانی که با کوتاهی های خود زمینه ساز ساخت وسازهای 

غیرقانونی می شوند، جریمه در نظر گرفته شده است.
به گزارش اقتصاد سرآمد، حجت الاسلام حسن نوروزی نماینده رباط کریم در مجلس شورای اســلامی  با اشاره به نشست امروز کمیسیون قضایی مجلس به فارس اظهار کرد: 

در جلسه مجلس طرح اصلاح قانون مجازات استفاده  غیرمجاز از انشعابات آب، برق، گاز و تلفن مورد بحث و بررسی گرفت و کلیات آن به تصویب اعضای کمیسیون رسید.
وی افزود: جزئیات طرح برای بررسی بیشتر و کارشناسان طرح به کارگروه تخصصی ارجاع شد تا نتیجه بررسی ها برای تصمیم گیری به صحن کمیسیون ارجاع شود.

نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در طرح اصلاح قانون مجازات استفاده کنندگان غیرمجاز از انشعابات، آب، برق، گاز و تلفن برای کسانی که با 
کوتاهی ها و اهمال های خود زمینه ساز ساخت و سازهای غیرقانونی شوند، جریمه در نظر گرفته شده است.

یادداشت

گروه اقتصادجامعه - محمد آیتی - چالش »فرار مغزها« 
در ایران به خصوص در 3۰ ســال اخیر، همیشه برجسته 
بوده اســت. بنابر آمار مجلس شــورای اسلامی در سال 
۱3۸۹، ۶۰ هزار نفــر از ایرانیانی که در این ســال مهاجرت کرده اند 
در زمره مهاجران »نخبه« دســته بندی می شوند. این افراد غالباً دارای 
مقام هایــی در المپیاد های علمی بوده یا جزء نفــرات برتر کنکور یا 

دانشگاه ها هستند.
دولت های جمهوری اسلامی ایران و به طور خاص، دولت هاشمی 
رفسنجانی تلاش داشت تا جلوی این رویه را بگیرد و حتی افراد نخبه 
سرشناس مهاجرت کرده را به کشــور برگرداند، اما این اتفاق هرگز 
به وقوع نپیوست و همچنان شــاهد مهاجرت بسیاری از نخبگان از 

کشور هستیم.
صندوق بین المللی پول در گزارش سال ۲۰۰۹ خود اعلام کرده بود، 
ایران به لحاظ مهاجرت نخبگان، در میان ۹۱ کشور در حال توسعه یا 
توسعه نیافته جهان، مقام نخست را داراست. این صندوق، بیکاری، 
سطح پایین درآمد استادان و نخبگان، نارســایی های مالی و اداری، 
کمبود امکانات تخصصی - علمی و بی ثباتی سیاسی و اجتماعی را از 

جمله دلایل مهاجرت ایرانیان ذکر کرده است.
از این رو، برخی معتقدند در سال جاری و سال های آینده باید بیش 
از پیش به سیستم آموزشی و شرکت های دانش بنیان بها داد تا شاهد 

تحول در اقتصاد ایران بود.
حســن لطفی، نماینده رزن در مجلس یازدهــم در این خصوص به 
اقتصاد سرآمد گفت: یکی از چالش های ما در ایران که نتوانستیم در 

تبدیل علم به ثروت موفق باشیم، بی برنامگی است.
وی افزود: در حال حاضر، بســیاری از پایان نامه های دانشجویی در 
لابلای کتاب های کتابخانه در حال خاک خوردن است و هیچ گاه به 

مرحله عملیاتی و اجرایی درنیامده است.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: بسیاری از نخبگان 
جامعه به دلیل اینکه فرصت شغلی برایشان ایجاد نشده است، رو به 

فراموشی رفتند یا مسیر مهاجرت را در پیش گرفتند.
عضو مجمــع نمایندگان اســتان همدان اظهار داشــت: به نظر من، 
شــرکت های دانش بنیان که به منزله اندیشــکده های داخل کشور 
هســتند را باید ویژه دید. اگر نگاهی به کشورهای پیشرفته و توسعه 
یافته بیاندازیم، می بینیم که مدت ها پیش به نقش و اهمیت نخبگان و 
مجموعه هایی که آن ها مشــغول فعالیت بودند، داشتند. ایران در این 
مسیر، کار را دیر شــروع کرده، اما باید با قدرت پیش برود که جبران 

گذشته شود.
لطفی در ادامه بیان کرد: حمایت از شرکت های دانش بنیان یا نخبگان 

در حرف، شدنی نیســت. اگر پدیده فرار مغزها را خطرناک می بینیم 
باید زیرساخت های توسعه ای شرکت های دانش بنیان را مهیا کنیم. 
کمترین کار برای نخبگان، ایجاد فضای امن و آرام اســت. آن ها باید 
بتوانند به لطف و مدد دانش و تکنولوژی هایی که در دست دارند، علم 

را به ثروت تبدیل کنند.
وی یادآور شد: اقتصاد خودکفا، ارزآوری و حفظ نخبگان در ایران، با 
تغییر نگرش و حمایت همه جانبه از شرکت های دانش بنیان و اساساً 

مجموعه های نخبگانی شگل می گیرد.
نماینده رزن با اشاره به اینکه حمایت از نخبگان و شرکت های دانش 
بنیان باید واقعی باشد، گفت: برخی از این شرکت ها موفق شدند که 
راه تولید محصول را پیدا کنند یا محصول را تولید کردند. از این رو، 
دولت موظف است به این تشــکیلات، زمین رایگان و البته مشروط 
بدهد و یا در پرداخت بیمه و مالیات لااقل تا پنج سال آن ها را معاف 
کند. یعنی وقتی این شرکت ها به مرور سرپا شدند به صورت اقساطی، 
حق بیمه و مالیات خود را بپردازند. تولید علم به ثروت، کاری طولانی 

مدت می باشد که پنج سال، کفِ حمایت است.
لطفی در پایان خاطرنشان کرد: ۲۰ درصد مشکل کشور تحریم است 
و ۸۰ درصد به موضوعات داخلی برمی گردد. کشورهای پیشرفته مثل 
آمریکا، آلمان و ژاپن، زیرساخت های حمایت از نخبگان را مهیا کردند 

و اکنون در حال بهره برداری هستند و معتقدم، دولت و مجلس هم باید 
این رویه را در پیش بگیرند تا کار همراه با خروجی شود.

در همین رابطه و در گفت گویی، احمد نادری عضو هیات رییســه 
مجلس یازدهم گفت: استفاده از ظرفیت نخبگانی کشور و شرکت های 
دانش بنیان باید سیاست کلی نظام باشد که خوشبختانه با تاکیداتی که 
صورت گرفته در حال صورت پذیرفتن است. مجلس یازدهم پیش 
از اینکه شعار سال ۱۴۰۱ مطرح شود، قانون جهش تولید دانش بنیان را 
به تصویب رساند و این نشان از دغدغه ما هم داشت، اما باید بررسی 

کرد و دید چرا در این مسیر، کار کُند پیش رفته است؟
عضو کمیسیون آموزش مجلس اظهار داشت: به باور من، مهمترین 
دلیلی که ما را به این نقطه رســانده، تکیه بر اقتصاد رانتیِ نفتی است 
که این موضوع، صرفاً به حیات جمهوری اسلامی برنمی گردد و از 
سال ۱۹۰۸ میلادی که نفت ایران توسط انگلیسی ها در مسجد سلیمان 
کشف شد، بوده اســت. این اتفاق، فرهنگ بدی را ایجاد کرد، چون 

اتکا به منابع کاری داخل، کمرنگ شد.
وی یادآور شــد: دور زدن تحریم ها با نقشه راهِ به کارگیری نخبگان 
محقق می شود. مجلس قوانین خوبی در این راستا تصویب کرده است 
که اگر دولت به آن عمل کند، در یک دهه آینده، اثراتش را خواهیم دید 
و ایران هم می تواند در زمره کشور های دانش بنیان جهان قرار بگیرد.

سخنگویکمیسیوناجتماعیمجلسدرگفتوگوبا»اقتصادسرآمد«مطرحکرد

تبدیل علم به ثروت  نیازمند  پنج سال زمان و حمایت

برگزیدهها

وزیر امور خارجه کشــورمان در خصوص موضوع 
ســوریه با تبیین دیدگاه اصولی جمهوری اســلامی 
ایران در زمینه راه حل سیاسی بعنوان تنها مسیر برای 
حل بحران، و ضرورت اجتناب از هرگونه اقدام نظامی، آمادگی 
کشورمان برای تسهیل در زمینه گفتگو برای کاهش نگرانی های 
امنیتی در سوریه را مورد تاکید قرار داد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان در جریان 
دیدار از ترکیه با رجب طیب اردوغان رئیس جمهور این کشــور 
دیدار و در خصوص موضوعات موردعلاقه دو کشور به گفتگو 
و تبادل نظر پرداخت.وزیر امور خارجه کشــورمان در این دیدار 
با ابلاغ ســلام رئیس جمهور اســلامی ایران و همچنین تجدید 
دعوت از رئیس جمهور ترکیه برای ســفر به کشورمان به منظور 
برگزاری نشست شورای عالی همکاری های دو کشور در تهران و 
همچنین برپایی نشست کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی 
فی مابین، آمادگی کشورمان برای ارتقای روابط اقتصادی و تجاری 
با ترکیه و افزایش تبادلات تجاری در ســطح هدف گذاری شده 
بین دوکشور را مورد تصریح قرار داد.امیرعبداللهیان همچنین در 
این دیدار با تشریح آخرین وضعیت گفت وگو برای لغو تحریم ها، 
جدیت جمهوری اســلامی ایران برای رسیدن به توافقی خوب، 
قابل اتکا و پایدار، در صورت واقع بینی طرف آمریکایی و اجتناب 
از زیاده خواهی را دست یافتنی دانســت و مورد تاکید قرار داد.
وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص موضوع سوریه با تبیین 
دیدگاه اصولی جمهوری اسلامی ایران در زمینه راه حل سیاسی 
بعنوان تنها مسیر برای حل بحران، و ضرورت اجتناب از هرگونه 
اقدام نظامی،  آمادگی کشورمان برای تسهیل در زمینه گفتگو برای 
کاهش نگرانی های امنیتی در ســوریه را مورد تاکید قرار داد.امیر 
عبداللهیان همچنین در خصوص برخــی تحرکات رژیم جعلی 
صهیونیستی در منطقه و کشورهای پیرامونی جمهوری اسلامی 
ایران، بر فتنه انگیزی و ایجاد ناامنی بعنوان ارمغان حضور این رژیم 
برای منطقه تصریح و بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از آرمان 
فلسطین تاکید کرد.رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه نیز 
در این دیدار با ابلاغ ســلام به مقامات عالیه کشورمان، سیاست 
همسایگی دولت و نگاه به فعال سازی روابط با همسایگان را مورد 
تمجید قرار داد و با تاکید بر ضرورت نیل به تبادلات تجاری هدف 
گذاری شده از سوی دو کشور، با تشــکر از تجدید دعوت برای 
سفر به جمهوری اســلامی ایران، ابراز امیدواری کرد در فرصت 
مناسب برای برگزاری شــورای عالی همکاری های فی مابین به 

تهران سفر نماید.

رئیس جمهور اظهار داشت: مناسبات خوب نیروهای 
مسلح دو کشور زمینه ها و شرایط امنیتی نسبتاً مناسبی 
را در مرزهای دو کشــور بوجود آورده اســت.به 
گزارش اقتصاد سرآمد، سید ابراهیم رئیسی در دیدار 
ندیم رضا، رئیس کمیته مشترک رؤسای ستاد ارتش پاکستان با 
تشکر از همکاری دولت و ارتش پاکستان برای ارتقای شرایط 
امنیتی در خطوط مرزی دو کشور اظهار داشت: مناسبات خوب 
نیروهای مسلح دو کشور زمینه ها و شرایط امنیتی نسبتاً مناسبی 

را در مرزهای دو کشور بوجود آورده است.
رئیس جمهور در ادامه ســخنانش با بیان اینکه دو دهه حضور 
نیروهای آمریکا و ناتو در افغانستان ثمره ای جز کشتار و ویرانی 
برای این کشور نداشت، تصریح کرد: لازم است طالبان با تشکیل 
دولتی فراگیر در افغانستان به نحوی که همه اقوام و گروه ها در آن 
مشارکت داشته باشند، موجبات  آرامش و توسعه در این کشور 
را فراهم آورند.ندیم رضا نیز در این دیدار با بیان اینکه به عنوان 
رئیس کمیته مشترک رؤسای ســتاد ارتش پاکستان همواره بر 
این اعتقاد بوده ام که ایران  دوستی صمیمی برای پاکستان است، 
گفت: سفرهای دیپلماتیک پرشمار مقامات پاکستانی در یک ماه 
گذشته به ایران، گواه علاقمندی ما به گسترش روابط با جمهوری 
اسلامی ایران است.در همین رابطه سردار سرلشکر پاسدار محمد 
باقری رئیس ســتاد کل نیرو های مســلح در دیدار با ندیم رضا 
رئیس کمیته مشترک روسای ستاد ارتش پاکستان اظهار داشت: 
بدون تردید در ســال های اخیر با تلاش فرماندهان و مسئولان 
دو کشور روابط فی مابین توسعه خوبی یافته و این روابط باید 
توسعه و استمرار یابد. وی با بیان اینکه ما معتقدیم دو کشور از 
ظرفیت های قابل توجهی برخوردارند، گفت: باید در راســتای 
تقویت همکاری های مشــترک بیشــتر تلاش کنیم؛ در 5 سال 
گذشته ما تعاملات و رفت آمد های زیادی بین مسئولان نظامی 
ایران و پاکستان را شاهد بوده ایم که این روند باید گسترش یابد 
و موجب ایجاد امنیت در مرز های دوکشور گردیده و دو کشور 
در سایه این امنیت و آرامش روابط اقتصادی را مورد تاکید قرار 
دادند.وی ادامه داد: مســئله امنیت مرز های ایران و پاکستان از 
مهمترین مسائل بین دو کشور بوده اســت و بنده در سفری که 
به پاکستان داشــتم به طور  جدی پیگیر موضوعات مشترک دو 
کشــور به ویژه در حوزه امنیت مرزی بوده ام. سرلشکر باقری 
بیان داشت: رویکرد جمهوری اســلامی ایران به توسعه روابط 
با همســایگان نگاه ویژه ای دارد و این مهم در دولت جدید نیز 

تقویت شده و رو به توسعه است. 

رئیس سازمان انرژی اتمی درباره انتشار اخباری مبنی 
بر نصب زنجیره های جدید ســانتریفیوژها در فردو، 
گفت: این موضوع در زمینه برنامــه اقدام راهبردی و 
تکمیل زنجیره ها مطابق اهداف قانون دنبال شده است.به گزارش 
اقتصادسرآمد، محمد اسلامی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی در حاشیه برگزاری همایش »توسعه کاربرد پرتوها در 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی« اظهار کرد: در بخش های گوناگون 
نظیر حوزه کشــاورزی و صنایع غذایی اقداماتی برای اســتفاده از 
دانش هسته ای انجام شده است و خوشــبختانه اکنون نیز شرایطی 
فراهم شده تا صنعت هسته ای در کل فرآیندهای مربوط به صنایع 
نفت، گاز و پتروشیمی بتواند نقش آفرینی کرده و مثمر ثمر باشد زیرا 
متاسفانه تاکنون استفاده از ظرفیت هسته ای در این صنایع مغفول و 
ناشناخته مانده است وی تصریح کرد: برای پیشبرد اهداف، به معرفی 
سرفصل ها و بیان ظرفیت های ســازمان انرژی اتمی می پردازیم و 
همچنین به تبادل نظر درباره پروژه های تحقیقاتی انجام شده در این 
صنایع و نیازهای لجستیکی صنعت نفت خواهیم پرداخت.رئیس 
ســازمان انرژی اتمی تاکید کرد: راه حل های ناشی از به کارگیری 
فناوری  هسته ای می تواند به عنوان یک راه میان بر در صنایع نفت، 
گاز و پتروشیمی در نظر گرفته شــود و این صنایع می توانند از این 
دانش در فناوری و انجام فرآیندها استفاده کنند.اسلامی تصریح کرد: 
فرصت بسیار مغتنمی برای این صنایع، سازمان ها و شرکت های تابعه 
آنها فراهم شده و با توجه به نقش شرکت های دانش بنیان می توان 
به نتایج بسیار مطلوبی دست یافت. وی درباره انتشار برخی اخبار 
مبنی بر نصب زنجیره های جدید سانتریفیوژها در فردو گفت: این 
موضوع در زمینه برنامه اقدام راهبــردی و تکمیل زنجیره ها مطابق 
اهداف قانون دنبال شده و در راستای این قانون، اقداماتی را با توجه 
به برنامه ریزی های صورت گرفته، دنبال خواهیم کرد.گفتنی است، 
نخستین سمینار تخصصی »توسعه کاربرد پرتوها در صنایع نفت، 
گاز و پتروشیمی« با هدف معرفی توانمندی ها و ظرفیت های شرکت 
توسعه کاربرد پرتوها و با محوریت فرهنگ سازی، آموزش و ترویج 
انواع کاربردهای پرتو در صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی در حال 
برگزاری است.در این سمینار توسعه فناوری صلح آمیز هسته ای با 
رویکرد توسعه کاربرد پرتوها و همچنین فرصت های سرمایه گذاری 
جهت کاهش وابستگی به واردات برخی دستگاه ها و محصولات 
و نیز ایجاد ارزش افزوده با ایجاد ارتبــاط و احیای همکاری میان 
نهادهای حاکمیتی و نظارتی و قانون گذار، بخش دولتی و خصوصی، 
دانشــگاه ها و شــرکت های دانش بنیان با شرکت توســعه کاربرد 

پرتوهای ایران، مورد بررسی و تبادل نظر قرار خواهد گرفت.

امیرعبداللهیان در دیدار با اردوغان مطرح کرد

اعلام آمادگی ایران برای تسهیل در زمینه 
گفت وگو  برای کاهش نگرانی در سوریه 

رئیسی در دیدار ندیم رضا، رئیس کمیته مشترک رؤسای ستاد ارتش پاکستان 

نیروهای مسلح ایران و پاکستان شرایط 
مناسبی در مرزها به وجود آورده است

به دنبال انتشار خبر نصب زنجیره های جدید سانتریفیوژها در فردو 

 نصب سانتریفیوژهای جدید
 بر اساس برنامه اقدام راهبردی است
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